
 Eva Schubert in Luka Olip  Generalna sekretarka ter blagajnik in član 
upravnega organa YEN o organizaciji, pod streho katere se povezuje 
mladina evropskih narodnih skupnosti, in jubilejnem dogodku YENiversary 

»Z mreženjem bodo imele 
manjšine močnejši glas«

Intervju

 Diversity Festival  YEN-ov festival raznolikosti na temo Synergy - Sinergija je lani potekal v Trstu

YEN je mreža, 
varen prostor 
za razmisleke

YEN je največja mreža mladin-
skih organizacij avtohtonih, 
narodnih in jezikovnih manjšin v 
Evropi. Cilj YEN je ustvariti mre-
žo solidarnosti, varen prostor za 
razmisleke in priložnosti za vza-
jemno učenje med mladimi 
pripadniki manjšin, ki živijo v 
različnih delih Evrope. YEN si 
prizadeva za nadaljnji razvoj 
pravic manjšin, ki bi pripomog-
le k večji strpnosti do različnih 
kultur, ter podpira prizadevanja 
institucij, kot so Združeni narodi, 
Svet Evrope in Evropska unija, 
za zagotavljanje človekovih pra-
vic in temeljnih svoboščin.

TRST Na pogovor smo povabi-
li Evo Schubert in Luko Olipa, 
da nam predstavita organizaci-
jo YEN (The Youth of European 
Nationalities - Mladina evrop -
skih narodnih skupnosti), ki le-
tos praznuje 40 let obstoja in de-
lovanja. Eva je generalna sekre-
tarka, Luka pa blagajnik in član 
upravnega organa YEN; odgo-
voren je tudi za to, da so pro-
jekti in seminarji YEN uspešno 
izvedeni. 

Najprej Eva, nato pa še Luka 
sta nam spregovorila o tem, za-
kaj je ta organizacija pomemb-
na za našo in druge evropske 
manjšine, pa tudi o jubileju. 

Kdo vodi YEN in kakšen je cilj or-
ganizacije? 
Eva: YEN vodijo mladi za mla-
de. Gre torej za mladinsko orga-
nizacijo, v kateri o dejavnostih 
odločajo in jih izvajajo mladi. 
YEN želi svoje cilje dosegati z 
dejavnostmi, kot so mladinske 
izmenjave, delavnice v okviru 
neformalnega izobraževanja, ki 
se osredotočajo na vprašanja, 
pomembna za manjšine, ter z 
drugimi aktivnostmi, ki so na-
menjene mreženju in vzaje-
mnemu učenju. 

Ali ste v zadnjih letih opazili kakšno 
spremembo v udeležbi mladih na 
vaših dogodkih? 
Eva: Udeleženci naših dogodkov 
so stari od 16 do 30 let in priha-
jajo iz 41 manjšin, ki so članice 
organizacije YEN, torej iz vseh 
manjšinskih mladinskih orga-
nizacij v Evropi. Na žalost so bi-
la zadnja leta izziv za številne 

manjšinske mladinske organi-
zacije, kar je občutil tudi YEN. 
Še vedno čutimo vpliv pande-
mije koronavirusa, vendar upa-
mo, da bomo letos, ko obeležu-
jemo tudi obletnico YEN, spod-
budili več mladih, da se ponov-
no vključijo v evropsko izme-
njavo med nacionalnimi, etnič-
nimi in jezikovnimi manjšinami. 

Kako se je po tvojem mnenju spre-
menil položaj manjšin v zadnjih 
letih? 
Eva: Razmere se razlikujejo od 
države do države in od manjši-
ne do manjšine, odvisne so od 
pravnega in socialnega statusa 
zadevne skupnosti v državi, v 
kateri živi. Ker YEN dela speci-
fično z mladimi, želimo opozo-
riti na to, da na položaj manj-
šinske mladine vpliva še več de-
javnikov: možnost zaposlitve na 
območju poselitve manjšine, 
konflikti z drugimi generacija-
mi v skupnosti ... V zadnjih le-
tih na splošno opažamo upad 
priznavanja vrednosti, ki se pri-
pisuje raznolikosti, in pogostej-
še primere sovražnega govora, 
ksenofobije, sovraštva in sti-
gmatizacije manjšin, kar se nam 
zdi zaskrbljujoče. 

Kaj pa je YENiversary? 
Eva: Letos bo YEN dopolnil 40 
let in to želimo praznovati z do-
godkom, ki smo ga poimeno-
vali YENiversary – vikend mre-
ženja, ki bo v drugi polovici ju-
lija. Namen je povezati mlade, 
ki so trenutno dejavni v manj-
šinskih mladinskih organizaci-
jah, ljudi, ki so bili v YEN ak-

» 
Danes je težje 
dobiti mlade, 

ki so pripravljeni 
sodelovati in sprejeti 

vlogo v organizaciji

tivni v njegovi 40-letni zgodo-
vini, partnerje in prijatelje. Ča-
kajo nas glasba v živo, razne pri-
reditve in športne aktivnosti, 
na katerih lahko praznujemo 
vsi skupaj, pa tudi manjše de-
lavnice, ki bodo nudile prostor 
za razpravo in razmislek o izzi-
vih in priložnostih, s katerimi 
se soočajo mladi iz različnih 
manjšinskih skupnosti. 

Luka, kako pa ti ocenjuješ polo-
žaj manjšin glede na spremem-
be zadnjih let? 
Luka: Opazil sem, da se je polo-
žaj manjšin v zadnjih letih pos-
labšal. Vedno manj ljudi govori 
avtohtone jezike, istočasno pa 
veliko manjšin še nima osnovnih 
pravic, ki bi jih morale imeti. 
Stanje na področju manjšin za-
to ne napreduje oziroma celo 
nazaduje. Vidim pa, da imamo 
manjšine zaradi mreženja mo-
čan glas in lahko spremenimo 
situacijo na boljše. Zavedati se 

moramo, da lahko s skupnimi 
močmi marsikaj dosežemo, ve-
liko več, kot če bi vsaka manjši-
na delovala sama zase. 

Si v zadnjih letih opazil kakšno 
razliko v sodelovanju mladih pri 
vaših pobudah? Koliko so v pov-
prečju stari udeleženci? 
Luka: V času pandemije se je šte-
vilo udeležencev precej zmanj-
šalo. Zdaj se naših dogodkov 
končno spet udeležuje več mla-
dih. Dolgoročno gledano pa se 
je sodelovanje spremenilo: tež-
je je dobiti mlade, ki so priprav-
ljeni sodelovati, organizirati pro-
jekte ali sprejeti vlogo znotraj 
organizacije, kot je bilo to pred 
petimi leti. Povprečno starost 
udeležencev pa je težko določi-
ti. Po večini so stari od 16 do 30 
let, tako da bi si upal reči, da je 
povprečna starost kakšnih 21 let. 

Kako poteka organizacija YENi-
versaryja? Bi priporočal mladim, 
da se ga udeležijo? 
Luka: YENiversary, ki bo ob 40-
letnici obstoja YEN zagotovo en-
kratna prireditev, smo organi-
zirali z velikim veseljem. YENi-
versary toplo priporočam vsem 
mladim. Ponuja res lepo izku-
šnjo, saj lahko spoznajo različ-
ne kulture in obogatijo svoj pog-
led na svet, kar odpira veliko 
vrat ter pušča neverjetno lepe 
spomine, ki si jih bodo zapom-
nili za celo življenje. Fokus fe-
stivala bo mreženje, na katere-
ga so vabljeni res vsi. YENiver-
sary je torej najboljša možnost 
za nove mlade člane, da spoz-
najo druge »YENovce«!

@direkt_pd 
#bodidirektenInstagram

 elly.schlein:  So že objavili izide? 

 ursula:  Seveda, evropski delovni ritmi niso po-
časni kakor italijanski. 

 tortu:  Komu praviš, da je počasen? 

 emmanuel.macron:  Res je, da ste na evrop-
skem prvenstvu atletike dosegli pomenljive re-
zultate, ampak to ne pomeni, da se lahko na tak-
šen način obrnete na spoštovano predsednico. 
 giorgia.meloni:  Evo, govori profesor! Če bi bila 
na tvojem mestu, ne bi izgubljala časa na Insta -
gramu, ampak bi se takoj lotila dela. Situacija v 
Franciji ne zgleda rožnata. 
 le.pen:  Strinjam se s kolegico. Jaz bi vsaj po-
skusila preprečiti nastanke novih požarov. Po 
versajski palači in Notre-Dame ne bi želela vide-
ti še Eifflovega stolpa, obdanega s plameni. 

 scholz:  Že vidim, da bosta ti dve postali najbolj-
ši prijateljici.

Spet se 
bomo brali v 
naslednjem 
šolskem letu
TRST Pa smo na koncu tudi 
letošnje pisalne sezone. @di-
rektovci se bomo pred pole-
tnim premorom še zadnjič 
sešli na pikniku. 

Šolsko leto se je za mnoge 
naše bralce in bralke zaklju-
čilo. Kar lepo število naših 
vrstnikov pa se tačas prip-
ravlja na malo maturo, ma-
turo ali univerzitetne izpite. 
@direktovci Svetlana, Julija, 
Martina, Marco, Nicolò, Ni-
ka, Malina, Lapo, Robert, Ta-
deja, Sara, Mateja, Gaja, Fran-
cesco, Veronica, Simon, Da-
mir in Ivan se zahvaljujemo 
vsem, ki nas spremljajo na 
straneh Primorskega dnev-
nika. Še naprej bomo aktiv-
ni na naši Instagram strani 
direkt_pd. Spet se bomo brali 
v naslednjem šolskem letu.

Bodimo  
zmeraj 
direktni!

Trenutni sodelavci  
mladinske strani @Direkt:  
Svetlana Brecelj, Julija 
Cante, Martina Cavotta, 
Nicolò Coretti, Nika 
Maria Costantin, Marco 
D’Errico, Malina Dolhar, 
Lapo Farolfi, Tadeja 
Gergolet, Sara Hlabian, 
Robert Kovic, Mateja 
Martini, Gaja Pelà, 
Francesco Petaccia, 
Veronica Piredda, Simon 
Simcic, Damir Terčon 
in Ivan Visintin. 
Pridruži se nam!
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